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Voorzitter, dames en heren, 
 
“Echt Achterhoek”,  wie kent deze slogan niet? Het is een bekend handelsmerk geworden.  
Na de herindeling van 2005, bij het ontstaan van 8 nieuwe gemeenten, ontstond er een vernieuwde 
samenwerking met een nieuw elan. Althans, dat leek erop en hierdoor ontstond ook een nieuw gevoel bij 
de naam van dit deel van ons land, “de Achterhoek”. Wanneer je inwoners van een van de 8 gemeenten 
vraagt waarmee ze verbonden zijn of waar ze trots op zijn, dan zijn dat meestal twee dingen. 
Allereerst de naam van de stad of het dorp waar ze wonen. Met de gemeentenaam hebben de meeste 
inwoners van deze regio niet zo veel. Wel weer met de naam van de streek waar ze wonen. 
Daarom zeggen ook veel inwoners het volgende: Ik ben een Varssevelder en ik kom uit de Achterhoek! 
In dit geval wordt de gemeentenaam niet genoemd. Het klinkt ook wat minder vertrouwd en bekend 
wanneer je zou zeggen: Ik ben een Varssevelder en een Oude IJsselstreker en ik kom uit de Achterhoek. 
 
De nieuwe start na de herindeling met hier en daar nieuwe gemeentenamen maar ook overgenomen 
bestaande gemeentenamen beloofde ook een nieuw tijdperk van gelijkwaardige samenwerking op basis 
van sterke en robuuste nieuwe gemeenten. De afgelopen jaren zijn er veel initiatieven geweest tot 
samenwerking. Het ene initiatief na het andere zag het daglicht en de Achterhoek vond dat zij een 
voorbeeld waren voor andere landsdelen. Na 7 jaren van initiatieven en experimenteren moet men echter 
concluderen dat de Achterhoek niet veel verder komt dan mooie woorden en schone schijn. 
Wat heeft dit alles tot nu toe opgeleverd? Wie het weet mag het zeggen.  
Wanneer vandaag de balans opgemaakt moet worden dan zijn we niet veel verder gekomen dan mooie 
woorden, rapporten, bijeenkomsten en hier en daar een aarzelende kleinschalige samenwerking. 
Was ooit de bedoeling om met 8 Achterhoekse gemeenten een vuist te maken en krachtig naar buiten te 
treden, niets is minder waar. Verdeeldheid en onvoldoende constructieve samenwerking maakt dat de 
Achterhoek vandaag de dag nog steeds het profiel heeft van “Oerend hard”, “De Superboeren”,  
“De Zwarte Cross”, en de slogan “D’ran” zonder daadkracht. 
 
Vandaag praten we in de raden van de gemeente Doetinchem en Oude IJsselstreek over “onderzoek 
fusie”. De eerste rapporten liggen op tafel. Tijdens de raadsrotonde is er al veel over gezegd. 
We staan vanavond voor een belangrijke T splitsing. Gaan we door met het vervolgonderzoek of 
stoppen we dit initiatief. Het CDA wil deze T splitsing van twee kanten benaderen. Aansluitend zal zij 
bij deze twee benaderingen ook de twee richtingen aangeven en beargumenteren. 
Allereerst de twee benaderingen.  
Wanneer twee partijen de intentie uitspreken om met elkaar te gaan samenwerken in een vergaande 
vorm, dan is er meestal al een basis van vertrouwen. Men ziet “iets” in elkaar en op basis van dat 
“iets”ontstaat een droom. Men ziet elkaar wel zitten en praat verder. Uiteindelijk volgt er een volgende 
stap en gaat men elkaar verkennen. Nog steeds is er een basis van vertrouwen en een visie om een 
volgende stap te zetten. 
 
 



Het kan ook zijn dat twee partijen tot elkaar veroordeeld zijn. Men voelt er eigenlijk niets voor, maar 
toch gaat men al of niet onder dwang aan de slag. Er komen rapporten op tafel en deze worden kritisch 
beschouwd. De bekende uitspraak “één gek kan meer vragen dan tien wijzen kunnen beantwoorden” 
doet ook hier z’n werk. Niet alleen vanuit een kritische houding maar ook vanuit andere meestal niet 
uitgesproken invalshoeken zoekt men een weg om “eronder uit” te komen.  
Deze twee verschillende invalshoeken kunnen ook vanavond gebruikt worden om een keuze te maken. 
Dan volgt de keuze op de T splitsing. Gaan we verder of stoppen we? We kunnen hierbij beide door het 
CDA geschetste motivaties gebruiken. Vraag is: “maken we vanavond een duidelijke en eerlijke keuze 
op basis van onze eigen partijpolitieke visie of bedrijven we alleen maar onbegrepen politiek? 
 
Het CDA wil vanavond duidelijk kleur bekennen wanneer het gaat om de vervolgstap. Onze partij is 
voor een vervolg van het fusieonderzoek. Wel stelt het CDA een aantal belangrijke voorwaarden in het 
belang van de samenleving, de samenwerking tussen de beide gemeenten en de samenwerking binnen de 
regio. Allereerst het belang van de samenleving en daarbij de mening van onze inwoners. 
Fusies, een ander woord voor herindeling, moet gedragen worden door onze samenleving en dus van 
onderop worden gesteund. Daarbij zijn een aantal zaken van belang. 
Dat de politiek vanavond een duidelijk standpunt inneemt voor wat betreft het vervolgonderzoek.  
Een verdeelde politiek wekt geen vertrouwen. Dat neemt niet weg dat er vanuit de gekleurdheid van de 
politiek door elke partij vervolgens vragen kunnen worden geformuleerd om de inwoners te peilen. 
 
In de inleiding had ik het over de regio Achterhoek en de initiatieven tot samenwerking.  
Helaas moet het CDA constateren dat het bij veel mooie woorden blijft. De afgelopen periode zijn er 
veel geluiden gehoord over ambtelijke samenwerking. Hier en daar werd ook soms aarzelend een stap 
gezet. Helaas is de praktijk dat met name de politieke inkleuring meestal roet in het eten gooide of gooit.  
In Nederland zijn een aantal gemeenten ambtelijk gefuseerd. Deze fusies staan met name onder druk 
door de politieke inkleuring en soms ook haar onvoorspelbaarheid. Is het fusieonderzoek en de 
geschetste samenwerking binnen ambtelijke organisaties die moeizaam van de grond komen dan een 
pleidooi om maar te gaan fuseren, lees herindelen. Nee, zeker niet. 
 
Maar volgens het CDA is tot nu toe wel bewezen dat ambtelijke samenwerking met twee of meer 
kapiteins aan het politieke stuur zeker niet gaat werken. Wij willen vanavond duidelijk maken dat  
“Echt Achterhoek” een mooie slogan is, maar dat dit nog lang geen garantie biedt en urgentie aangeeft 
om ook maar op enigerlei wijze samen te gaan werken. 
Afgelopen vrijdagavond keek ik naar “The Voice of Holland”. Opnieuw kreeg Johannes Rypma ruim 
80% van de voorkeurstemmen vanuit de samenleving. Niet omdat hij de mooiste stem heeft, maar wel 
omdat hij zelfs een boxershort draagt met de opdruk van de Friese vlag.  
Zolang in de Achterhoek de nationale trots alleen maar bestaat uit bestaande uitgesleten mantra’s en de 
nieuwe werkelijkheid geen intrede doet, blijven we als een verliezend team elkaar bestrijden en zijn we 
zwak tegen de concurrentie. Het boerenverstand moet weer gaan zegen vieren en de samenleving heeft 
recht op een eerlijk en ondubbelzinnig antwoord van alle politieke partijen. 
Ook vanavond geldt;”Welke vraag gaan we stellen of welk antwoord willen we horen?”  
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Voorzitter, 
 
En dan nu het voorliggende raadsvoorstel. 
Allereerst vindt het CDA dat het voorstel veel te optimistisch wordt ingekleurd. Er is sprake van weinig 
reflectie en wanneer men het college moet geloven, dan heeft een fusie alleen maar voordelen. 
Wij hebben dat tijdens de raadsrotonde al de “roze wolk” genoemd. Het college, bij monde van haar 
voorzitter strooit alleen maar met superlatieven en het is alleen maar een lofzang. 
Het CDA wil wel eens van elk collegelid horen wat het voor de diverse portefeuilles betekent en of de 
fusie op alle fronten wel zo rooskleurig is. 
 
Het CDA maakt zich grote zorgen over de huidige stand van zaken. Zegt de ene partij dit te missen, de 
andere partij mist weer wat anders. Zoals ook al door ons gezegd tijdens de raadsrotonde komt een 
gedegen stuk voorwerk hiermee onder druk te staan. Wij maken ons dan ook sterk om in ieder geval 
naar onze inwoners aan te geven dat we zorgvuldigheid boven snelheid en incompleetheid stellen. 
Daarom ook komt het CDA Oude IJsselstreek met een amendement. Wij zijn van mening dat alle 
fracties op dit moment nog te veel vragen hebben, te weinig antwoorden hebben gekregen, de 
onderzoeksopdracht onvoldoende is uitgediept en daarmee de kwaliteit en de meerwaarde voor onze 
inwoners en de nieuw te vormen gemeente onduidelijk en onvoldoende beschreven en onderbouwd is.  
 
Wanneer op deze wijze de tweede fase wordt ingegaan, dan moet het huiswerk uit de eerste fase nog 
worden gemaakt en kunnen we in ieder geval niet met een goed onderbouwd verhaal richting onze 
samenleving. Wat het CDA betreft geldt, ongeachte of partijen voor of tegen fusie zijn, dat onze 
inwoners op z’n minst de kans hebben gehad om zich inhoudelijk uit te spreken over de zaken waar het 
werkelijk om gaat. En dat is meer dan een enquête op straat met één of twee vragen. 
 
Het CDA brengt dit amendement in beide gemeenten in, omdat wij willen voorkomen dat nu al 
verdeeldheid ontstaat voor wat betreft de genomen raadsbesluiten. Iedere raad draagt haar eigen 
verantwoordelijkheid, maar wanneer we nu al struikelen omdat de informatie onvoldoende, onduidelijk 
en onzorgvuldig is, dan wil het CDA haar verantwoordelijkheid nemen om middels dit amendement de 
beide colleges op het hart te drukken dat wat het CDA betreft dit een signaal is aan het college om 
alsnog het gevraagde huiswerk te leveren en beter te luisteren naar de raad en de samenleving. 
Het CDA wil besluiten nemen op basis van argumenten. Daarom moeten eerst alle feiten op tafel liggen. 
Wat is de meerwaarde voor onze inwoners en hoe ziet de financiële doorrekening meerjarig eruit 
wanneer beide begrotingen op basis van dezelfde aannames in elkaar geschoven worden? Wat is de 
kwaliteit en meerwaarde en hoe ziet deze eruit voor wat betreft opschalen en afschalen? Wat betekent de 
nieuwe fusie gemeente m.b.t. haar positie voor de Regio? College, maak een sterkte / zwakte analyse. 
 
Voorzitter, 
Het CDA benadrukt nogmaals dat zorgvuldigheid boven alles gaat. Elke politieke fractie binnen onze 
gemeente moet een gewogen besluit kunnen nemen over de vervolgstappen. Onze inwoners hebben 
recht op volledige en objectieve informatie. 
Het college mag haar voorstel met enthousiasme presenteren, maar moet zich bewust zijn van het feit 
dat een fusie niet hetzelfde is als het ophalen van een boterbriefje op maandagmorgen aan het loket van 
ons gemeentehuis. 
Daarom lees ik nu namens het CDA het amendement voor en leg deze voor aan de raad ter stemming. 
 
 
Met vriendelijke groeten, 
Peter van de Wardt 
Fractievoorzitter CDA Oude-IJsselstreek 


